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Veni Sancte – mše svatá 6. 10. v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Plzni. (foto Václav Beneš)
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Pro člověka tzv. nevěřícího je život zvláštní melanží náhody, osudu a cha-
rakteru. Pro nás křesťany k těmto základním danostem přistupuje ještě milost 
jako zvláštní přízeň a zalíbení, které Bůh jedinečným způsobem bezvýhradně 
a účinně prokazuje každému lidskému životu. Jestliže tuto milost zakusíme 
a otevřeme se jí, měníme se. Z  tvrdých srdcí se stávají srdce citlivá a milující. 
A teprve když opravdově milujeme, jsme opravdu schopni pronikat do hlubin 
skutečnosti a přibližovat se k  onomu tajemství, které proniká vším jsoucím. 
Snad i takto by šlo vyjádřit základní „půdorys“ křesťanského života. (Cvičené 
ucho v tomto zkusmém popisu jistě rozpoznává ještě ne zcela dobře strávené 
a osvojené vlivy studia teologie.) 

Ano, nedávno jsem dokončil teologickou fakultu a ještě tomu není ani šest mě-
síců, co jsem přijal z rukou otce biskupa Tomáše kněžské svěcení. Přibližně v té 
době mi přišla od jednoho kněze SMS, v níž jsem se dočetl, že první rok po svěce-
ní patří k nejkrásnějším obdobím kněžského života. Na základě mých tehdejších 
zkušeností nebylo problémem tento názor bezezbytku přijmout. Nicméně o ně-
kolik dnů později tentýž odesílatel dodává, že totéž období současně také může 
být časem těžkých bojů a zkoušek. Taková sdělení se v době počáteční euforie 
mohou jevit jen jako hypotetické možnosti vzdálené budoucnosti. A ejhle, i na 
tato slova došlo… Souběžně přišly a přicházejí zkoušky z  nejrůznějších směrů 
a oblastí. Jako bych byl opakovaně dotazován: „Ano, přijal jsi milost, zasvětil jsi 
svůj život a slíbil nerozdělenou lásku Bohu i lidem, ale myslel jsi to skutečně váž-
ně? Stojíš si za tímto rozhodnutím? Jsi ochoten mu dostát za všech okolností? Už 
tolik lidí přece učinilo závažné rozhodnutí, aby posléze zjistili, že se dopustili omy-
lu, protože např. v době svého rozhodnutí příliš dobře nerozuměli sobě samým.“ 

Lze spekulovat o původu těchto hlasů. Je jisté, že naše láska se upevňuje a pro-
čišťuje, když prochází výhní nejrůznějších svodů a pokušení, a je také zřejmé, že 
o naši duši vede zápas i Boží nepřítel. Život každého z nás je součástí mnohem vět-
šího dramatu, jehož přesné kontury nám unikají. Lampička našeho vědomí osvět-
luje jen nepatrný výsek cesty. Jednou se ve světle plné zjevnosti budeme hodně 
divit. Jako svobodné bytosti jsme však spoluurčováni svými rozhodnutími. Ale 
nestačí pouze jedna jediná volba. To základní rozhodnutí k dobru a pro dobro je 
třeba prakticky v každém okamžiku znovu stvrzovat. Věříš, že k těmto základním 
danostem přistupuje ještě milost jako zvláštní přízeň a zalíbení, které Bůh jedi-
nečným způsobem bezvýhradně a účinně prokazuje každému lidskému životu?   

P. Marek Jan Vilímek OFM

Úvodník
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Pastýřský list biskupa Tomáše Holuba
Sestry a bratři,
obracím se na vás letos již třetím 

pastýřským listem a činím tak proto, 
že nás v  následujícím půlroce – od 
této neděle až do konce března příš-
tího roku, čeká něco zásadního a dů-
ležitého, a to ujít první část synodální-
ho, tedy společného putování tak, jak 
si to přeje náš papež.

Dnešní neděli totiž z  rozhodnutí 
papeže Františka my všichni biskupo-
vé na celém světě společně se svými 
diecézemi přijímáme zcela zásadní vý-
zvu pro život Církve – výzvu společně 
se učit žít smysluplně a radostně víru 
ve třetím tisíciletí. Tato výzva se v naší 
diecézi stává o to důležitější, o  co se 
i mezi námi zvětšuje počet těch, kteří 
jsou ve svém nejbližším okolí svědky smutné skutečnosti, že se víra v  našich 
rodinách, v našich farnostech i v celé naší zemi ztrácí.

Náš papež František chce, abychom se ptali bez předsudků, s velkou důvěrou 
i fantazií po tom, jak žít coby církev dnešní doby tak, aby svědectví víry bylo 
přitažlivé pro naše okolí a aby i nám samotným přinášelo povzbuzení, posilu 
a radost. Svatý Otec k tomuto hledání přidává ještě jednu naprosto zásadní vý-
zvu: je třeba hledat společně, a to v každé místní církvi, tedy v každé farnosti, 
i v každé diecézi. Zdůrazňuje, že toto hledání za nás nemůže v žádném případě 
udělat někdo jiný kdesi v Římě či na biskupském úřadě, v našem případě v Plzni. 
Bez naslouchání jednoho druhému všude tam, kde svoji víru žijeme, bez braní 
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vážně toho, co říká ten druhý, i když věci vidí jinak než já, není možné posunout 
se dál. Svatý Otec nás zve, abychom se učili pojmenovávat, kde se nám toto vzá-
jemné naslouchání daří a kde naopak hodně pokulhává. Papež po nás vlastně 
nechce, abychom vymýšleli něco úplně nového, ale spíše abychom se nově učili 
žít spolu v naší farnosti i v naší diecézi ve vzájemném naslouchání. Aby byl sly-
šet a brán vážně názor každého, kdo se cítí být či chce být součástí naší církve.

Společné hledání, tedy synodální cesta, je naší církvi vlastní již od jejího pr-
vopočátku. Je ale třeba, abychom si ji znovu krok za krokem osvojovali a po-
stupně znovu vnášeli do praktického života našich farností i celé diecéze. Aby 
se vzájemné naslouchání a společné hledání, které se nebojí rozdílných názorů, 
ale věří v sílu Božího Ducha, stávalo natrvalo něčím samozřejmým v našem spo-
lečném životě víry. Papež František zdůrazňuje, že jen tak můžeme být v naší 
době majáky naděje, a ne nějakými proroky zkázy, k čemuž možná máme ně-
kdy sklon.

Jak konkrétně na to tedy půjdeme u nás v plzeňské diecézi? Pokusil jsem se 
to shrnout do několika jasných bodů.

Tím prvním je, že jsem – jak si papež výslovně přeje – ustanovil pro naši diecé-
zi koordinátory tohoto společného hledání, osvojování si synodálního stylu ži-
vota. Jsou jimi Jindřich Fencl, jáhen, který má v naší diecézi na starosti pastoraci, 
a Jana Černíková, koordinátorka pro církevní školství v diecézi. Mám plnou dů-
věru v jejich schopnosti, především v jejich zapálenost a porozumění tomu, co 
po nás František chce.

Druhým bodem je, že si přeji, abyste si ve svých farnostech ve skupinách po 
8–10 lidech položili základní otázku synody o společném putování a vybrali si 
jeden z deseti tematických okruhů k jejímu prohloubení. Členy těchto skupinek 
nemusí být jen ti, kteří jsou ve farnostech aktivní. Papež nás vybízí, abychom 
zachytili názory i těch, kteří do kostela pravidelně nechodí nebo nejsou ani po-
křtěni, pokud mají zájem nám s dobrým úmyslem něco říci.

Moc Vás prosím, abyste, jak si to papež výslovně přeje, z těchto diskusí nikoho 
nevylučovali, aby se jich mohli účastnit i všichni ti, kteří se nyní v církví cítí zkla-
maní, odstrčení či zranění. Abychom tak byli schopni hrdě popsat to, co se nám 
na společné cestě daří, ale také nezamlčovat nic, co nám nejde a co nás trápí.

Budu moc rád, když si, nejlépe po setkání pastorační rady farnosti, určíte dva 
z Vás (nejlépe muže a ženu), kteří toto vaše povídání ve skupinkách budou koor-
dinovat a postarají se, aby se jednoduché a otevřené zachycení Vašich pohledů 
a názorů dostalo na úroveň diecéze. Společně s Janou a Jindřichem se už také 
těšíme, že se s těmito Vašimi farními koordinátory a zástupci pastoračních rad 
setkáme 6. listopadu v Liticích, abychom společně prodiskutovali vše potřebné.

Třetí bodem je, že s mými spolubratry kněžími budu o tomto zásadním sy-
nodálním procesu v životě nejen naší diecéze, ale celé církve, mluvit 21. října 
na kněžském dnu. Budu jim vysvětlovat, že vše, co nás čeká, je bytostně spoje-
no přímo s podstatou naší církve, a osvětlovat smysl papežova pozvání. Věřím, 
že pak ve stejném duchu budou i oni připraveni povzbuzovat Vás a aktivně se 
zapojit. Nicméně synodální proces, který je nyní před námi, není v žádném pří-
padě pojat tak, že biskup či kněz bude vše organizovat a kontrolovat. Celé naše 
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hledání je myšleno jako společná cesta všech pokřtěných či hledajících; na této 
cestě jsme si před Bohem všichni rovni. Společně s papežem Františkem proto 
povzbuzuji a volám k aktivitě každého, komu není budoucnost naší církve lho-
stejná.

Čtvrtým bodem je, že nás všechny naléhavě vyzývám, abychom se za požeh-
nání pro toto společné hledání ve Vašich farnostech, v naší diecézi i v celé ka-
tolické církvi intenzivně modlili. Jak zdůraznil papež František minulou neděli, 
Duch svatý je důležitým aktérem celého synodálního putování a bez něho sy-
noda neexistuje. Vyzývám Vás proto k modlitbám osobním, ve společenstvích 
i v komunitách. Také stanovím, aby každou neděli byla jádrem úkonu kajícnosti 
na začátku všech bohoslužeb v naší diecézi modlitba za synodální proces, která 
nás bude spojovat se sestrami a bratřími na celém světě. Nastoupit synodální 
cestu se může podařit pouze tehdy, jestliže se i napříč různými názory budeme 
snažit v modlitbě o vzájemnou důvěru a vzájemné naslouchání.

Sestry a bratři, tímto listem nechci podávat vyčerpávající informace o celém 
našem synodálním putování, ty najdete na webových stránkách naší diecéze 
v oddíle speciálně věnovaném tomuto procesu. Odpovědět na Vaše konkrétní 
dotazy budou připraveni i naši koordinátoři Jana Černíková a Jindřich Fencl.

Smyslem mého listu je nadchnout Vás pro dobrodružnou cestu za Bohem, 
na kterou nás papež František všechny zve. A zvu Vás i já, Váš biskup. Na tuto 
společnou cestu s Vámi se těším a nám všem k tomu žehnám.

Váš biskup Tomáš (17. října 2021)

Slovo předsedy České biskupské konference po volbách.
Rád bych v  této chvíli vyslovil srdečnou gratulaci vítězům voleb do Posla-

necké sněmovny a zároveň bych chtěl poděkovat všem spoluobčanům, kteří 
šli k volbám, a tak dali nový impuls k dalšímu směřování naší země. V této sou-
vislosti si dovoluji vyjádřit naději na pokojné a fungující povolební uspořádání, 
kde hlas křesťanů bude nezanedbatelný a dobře slyšitelný.

Volbami ovšem naše účast na dění ve společnosti neskončila, zvlášť ne pro 
nás křesťany.

Vyzývám proto v první řadě k modlitbě za prezidenta republiky, v níž mu vy-
prošujme uzdravení a současně sílu plnit pro dobro celé společnosti zásadní 
úkoly hlavy státu v této důležité době.

Ani povolební vyjednávání sněmovní a vládní spolupráce nebude bez náma-
hy, a proto prosím: podporujme i v tomto snažení zákonodárce a politiky mod-
litbou, aby při plnění svých předvolebních slibů a stranických priorit neztratili 
ze zřetele společné dobro, díky němuž by se v naší zemi všichni mohli cítit jako 
v opravdovém domově.

Bůh ať Vám všem žehná!
Mons. Jan Graubner

arcibiskup olomoucký 
a předseda České biskupské konference

11. října 2021
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E-shop Církev.cz
E-shop Církev.cz, který provozuje Karmelitánské nakladatelství na adrese 

eshop.cirkev.cz, nabízí nejširší nabídku knih s křesťanskou a duchovní tematikou, 
mešní vína, devocionálie, liturgické předměty a klášterní produkty. Nyní lze 
nově na e-shopu zakoupit i digitální předplatné Katolického týdeníku, jehož 
digitální verze je spolu s e-shopem součástí vznikajícího portálu Cirkev.cz. Por-
tál nabídne nejen knihy, křesťanská média a doplňkový sortiment, ale do konce 
roku i nový zpravodajský web, který přinese více článků a zpráv nejen z domo-
va, včetně diecézí, ale i ze zahraničí, zejména z Vatikánu.

V plzeňské katedrále sv. Bartoloměje proběhly prohlídky jako poděkování za nasazení během 
pandemie.

Biskupství plzeňské pozvalo do katedrály sv. Bartoloměje na speciální pro-
hlídky zdravotníky, hasiče, policisty, učitele a pracovníky v sociálních službách, 
aby jim tak poděkovalo za jejich velké nasazení a úsilí během pandemie.

Během čtyř hodinových prohlídek si mohli návštěvníci prohlédnout zblízka 
nově opravenou katedrálu, vyslechnout výklad architekta Jana Soukupa a ar-
chitekta Jana Trčky o historii i současnosti hlavního diecézního chrámu nebo se 
zaposlouchat do zvuku nových katedrálních varhan, na které hrál regenschori 
Aleš Nosek. Všechny přítomné také pozdravil biskup Tomáš Holub a generální 
vikář P. Jakub Holík.

ZÁŘÍ
26. září se konala Michaelská pouť v Ostrově.

V neděli 26. září se v Ostrově koná Michaelská pouť spolu s Klášterními slav-
nostmi. Program pozvolna začíná již v sobotu odpoledne v kostele sv. Jakuba 
Většího na hřbitově, kde jsou představeny zrekonstruované historické hroby 
významných osobností Ostrova a v modlitbě se vzpomíná na zemřelé. Večer je 
možné nechat se unést zvukem trubky a varhan ve farním kostele. 

Hlavní a velmi bohatý program zahajuje v neděli poutní mše svatá v kostele 
sv. Michaela archanděla a Panny Marie Věrné, kterou slouží biskup Tomáš Ho-
lub, farář Krysztof Dędek a farní vikář Patrik Kovaľ. Mše svatá je částečně v ně-
meckém jazyce z důvodu účasti zástupců města Rastatt. Při této příležitosti si 
mimo jiné připomínáme 30leté výročí partnerství mezi Ostrovem a Rastattem. 
Na závěr mše svaté vyrážíme průvodem se sochou Panny Marie Věrné do kláš-
terního kostela, kde se společně k Panně Marii pomodlíme. Vyprovodí nás ost-
rostřelci ranami z pušek. 

Následný program probíhá na několika místech. Na své si přijde snad každý. 
Ve farním kostele je možné zaposlouchat se do libých tónů varhan. Na farní za-
hradě si mohou děti nechat pomalovat obličej a rozvinout své tvůrčí schopnos-
ti v připravených dílničkách. Nechybí divadelní představení ani vystoupení, pro 
Ostrov typické, kapely Swing Melody. Na Staré radnici nás fotografie Tomáše 
Jůnka přesunou do světa zvířat. Na Starém náměstí se předvedou mažoretky 
a je postaráno i o živou muziku. Nechybí samozřejmě klasické pouťové atrakce, 
možnost vystřelit své milé papírovou růži či jí vykouzlit úsměv perníkovým srd-



8

Co
 se

 st
al

o
cem. V IC Zámek jsou přístupné expozice s tématy spojenými s městem Ostrov. 
Je možné navštívit ekocentrum či Městský dům dětí a mládeže Ostrov, kde pro-
bíhá výstava železničních modelů. Také v klášterním areálu probíhají prohlídky, 
workshop porcelánu, různá představení, mimo jiné i dravců v letu, kteří spoustu 
dětí a dospělých ohromí. Závěrečné vystoupení Anny K. představuje pro mno-
hé pomyslnou sladkou tečku.

Beatrice Dubová

28. září se po sto pěti letech vrátil do Touškova zvon.

Spolek Náš Touškov, organizátor veřejné sbírky Zvon pro Touškov, přivezl 
v den svátku sv. Václava do Touškova nový zvon – sv. Benedikta. Zvon, který byl 
za 1. světové války rekvírován, se vrátil zpět, jeho příjezdu přihlížely stovky lidí. 
Atmosféra, při které se až tajil dech, lidé tleskali a mnozí měli slzy v očích.

Sbírku Zvon pro Touškov spustil spolek 12. června 2020 s  cílovou částkou 
1 milión Kč. Reakce na částku byly v té době spíše skeptické, byla doba kovidu. 
Ale zvon spojil lidi dohromady, snad že v něm viděli naději; doba kovidu sbírku 
nezastavila, naopak posílila!  1 rok a 3 měsíce trvalo, než byla vybrána neskuteč-
ná částka 1 100 000 Kč, za niž byl zvon pořízen.
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Bohužel i tento projekt byl ovlivněn neúměrným zdražováním, organizátoři 
museli čelit této nelehké překážce. Cena zvonu z původní ceny 750 000 Kč se 
po zdražení zvonoviny vyšplhala až na částku 1 050 000 Kč. Nejvýznamnějšími 
dárci jsou Plzeňský kraj a Českoněmecký fond budoucnosti. Právě díky dotaci 
Plzeňského kraje se výroba zvonu mohla realizovat.

Na zvon sv. Benedikt přispěly i okolní obce – Čeminy, Bdeněves a Myslinka, 
které spadají pod touškovskou farnost. Přispěli i místní spolky (např. TJ Sokol 
Město Touškov). Naprosto dokonalý a vysoce profesionální přesun zvonu zajis-
tili ve spolupráci místní hasiči. Město Touškov potvrdilo spolku „pouze“ souhlas 
s použitím městského znaku na těle zvonu a finančně prozatím k tomuto velké-
mu počinu nepřispělo.

Sbírka nadále pokračuje a zvon, pokud vše půjde optimisticky, by měl být 
vysvěcen a zavěšen do kostelní věže na jaře roku 2022.

Slavnostní příjezd zvonu spojili organizátoři se Slavnostmi chleba, které pořá-
dají již třetím rokem! V peci černé kuchyně místní fary se topilo již o den dříve, aby 
mohl pekař Roman Sebera přes noc upéct farní chléb. Pekly se hned dvě várky, 
což je dohromady asi 70 bochníků. Chléb pečený starým způsobem byl chuťově 
naprosto dokonalý, jeho kůrka voněla po dřevěných uhlíkách a byla krásně křupa-
vá. Po dopečení chlebů se do optimálně roztopené pece vložily pekáče plné tva-
rohových a povidlových buchet. Ale ani plná pec českých buchet neuspokojila 
všechny zájemce. Zájem o tradice a tradiční jídlo stoupá, což je potěšující.

***
Proč zrovna sv. Benedikt? Je to určitá symbolika pro naše město, jeho ob-

čany a v neposlední řadě i kostel a farnost, která byla dlouhá staletí součástí 
benediktinského kláštera v Kladrubech. Proto jsme zvolili jméno sv. Benedikta, 
aby vypovídal nejen o současné době, ale odkazoval i na tu naši velmi dlouhou 
a mnohdy zajímavou historii.

Dvě věci, které tento zvon spojuje s kostelem Narození Jana Křtitele v Městě 
Touškově. První z nich je reliéf sv. Benedikta, který byl vytvořen přesně podle 
obrazu, který se nachází na oltáři kostela. A druhá – latinské heslo sv. Benedikta, 
jehož začáteční písmena najdete v kříži pod klenbou. To heslo v českém překla-
du znamená: Svatý kříž ať je mi světlem, Drak neboli ďábel ať mi není vůdcem. Velmi 
silná slova vyjadřující v první řadě ochranu před zlem.

Zvon váží 870 kg, v průměru má 120 cm. Na svém těle má jména všech vý-
znamných dárců. Zvon vyráběla zvonařská dílna p. Leticie Dytrychové, tj. Umě-
lecké zvonařství Tomášková-Dytrychová.

Za všechny členy spolku Náš Touškov 
Ing. Kateřina Duchková

ŘÍJEN
1.–3. proběhl ve farnosti Plzeň-Bory víkend pro rodiče s dětmi před 1. sv. přijímáním.

Setkání prvokomunikantů a jejich rodičů se konalo na faře v Thámově ulici 
č. p. 30. Prožili jsme společně krásný víkend, který začal již v pátek večer. Děti 
a rodiče měli program rozdělený, rodičům se věnoval P. Bogdan Stępień, dětem 
sestra Michaela a pozvaný host Jan Košárek. 
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V pátek večer jsme se s dětmi ocitli v zemi studní, které byly zanesené a bez 
vody. Naším úkolem bylo je vyčistit, abychom zjistili, jaká změna nastala, když 
začala do krajiny proudit voda. Rovněž jsme se zamýšleli nad tím, odkud studny 
vodu nabraly.

Sobota byla ve znamení eucharistie. S dětmi jsme vyšli z egyptského otroctví 
do svobody dětí Božích a po společně projité spletité cestě, kdy jsme si při-
pomněli zázraky na poušti a starost Boží o jeho lid, jsme spolu s  rodiči slavili 
sederovou večeři, kterou jsme si předem společnými silami připravili: hořké by-
liny a zeleninu, slanou vodu, vejce, jablečný chaserot, pekly se macesy a maso, 
chystaly poháry na víno (tzv. čtyři poháry), prostíral se stůl se sedmiramenným 
svícnem a nacvičovali jsme hebrejské písně. Bylo toho hodně a bylo to moc 
pěkné společenství při chystání hostiny. 

V neděli po mši svaté v devět hodin jsme se s dětmi sešli k připomínce usta-
novení eucharistie zajímavou metodou P. Franze Ketta. Víkendový program byl 
pak zakončen společným obědem.

Víkend byl, myslím, pro nás všechny zúčastněné nejen pěkným zážitkem spo-
lečenství, ale i společným přebýváním s Pánem a hlubším uvědoměním si, kým 
pro nás Pán je a koho to do svého života přijímáme.

Michaela OP

2. října se farníci staroplzenecké farnosti vydali na výlet do Chebu.
Nejprve jsme navštívili Loretu ve Starém Hrozňatově u Chebu. Je to nejzná-

mější Loreta v západních Čechách. Po prohlídce Chýše Panny Marie a ambitů 
s fotografiemi dokumentujícími historii záchrany tohoto poutního místa rodá-
kem Antonem Hartem jsme navštívili i kostel sv. Ducha, ve kterém proběhla 
společná modlitba a zpěv písní za doprovodu kytary, příčné flétny a ukulele. 

Po tomto pěkném duchovním zážitku jsme jeli uspokojit i svoje přízemní po-
třeby. Čekal nás vynikající oběd v restauraci U Krále Jiřího v centru Chebu. Po 
dobrém obědě jsme měli domluvenou prohlídku chebského hradu se svéráz-
ným průvodcem, který zaujal nejen děti, ale i dospělé. A to by nešlo, abychom 
při prohlídce města Cheb zapomněli na chebský fenomén. Tím fenoménem 
jsou historické krovy městských domů ze 14. až 20. století. Od středověkých, 
renesančních přes barokní, klasicistní až po ty novodobé. Dospělí si vyslechli 
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erudovaný výklad paní průvodkyně 
a děti měly zábavnou prohlídku s ne-
méně erudovaným hercem chebské-
ho divadla. V  pozdních odpoledních 
hodinách jsme si ještě alespoň zčásti 
prohlédli kostel sv.  Mikuláše, obdi-
vovali jsme domy na náměstí, děti si 
pochutnaly na zmrzlině a pak chvilku 
relaxovaly v  odpočinkovém areálu 
Krajinka. Na zpáteční cestě jsme si 
všichni pochutnávali na domácích 
houstičkách a také plnili pracovní list, 
který byl plný otázek týkajících se his-
torie a zajímavostí o Chebu. 

Děkujeme všem, kteří se na organi-
zaci tohoto výletu podíleli, zejména 
Petře Koňaříkové a Majce Laiblové.

Za zúčastněné farníky
Emanuela Vávrová

3. října byla posvěcena nová zvonička ve Vochově.
Na okraji obce, v místě, kterému se říká u viaduktu Za kanálem, nyní stojí nová 

zvonička. Zvoničku postavil Okrašlovací spolek Vochov jako symbol víry, jako 
poděkování za sílu překonat pohromu COVID-19 a jako uctění památky obětí 
této pandemie. 

Autorem projektu zvoničky je Jan 
Popelka, student fakulty designu 
a  umění Ladislava Sutnara při Zápa-
dočeské univerzitě v Plzni. Technické 
zpracování zvoničky provedl Jan Lin-
hart, odborně konzultoval Jan Šmejkal. 
Zvoničku vyrobila firma RUML Indust-
ry, zvon odlila slévárna Libenia Plzeň.

Zvonička byla posvěcena u příleži-
tosti Památky svatých andělů stráž-
ných za přítomnosti zástupců církve 
v neděli 3. října. Za slunečného počasí 
se sešli lidé z Vochova, Křimic, Ko-
zolup, Plzně a dalších okolních obcí. 
Hosty milým slovem uvítal Jiří Hlobil, 
který přednesl svoji báseň, slavnostní 
obřad vedl otec Igor Bibko. Na závěr 
Jan Altman poděkoval všem organizá-
torům i návštěvníkům akce.
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Otázky na autora projektu, Jana Popelku:
Jak vznikl nápad vybudovat ve Vochově zvoničku? 

Myslím, že poprvé jsem o tom přemýšlel cestou domů z Českých Budějovic. 
Jel jsem z přednášky na téma barokní krajinná architektura a říkal jsem si, jaká je 
škoda, že dnes už nevznikají drobné památky, které mají u nás takovou tradici.

Inspiroval jste se nějakou zvoničkou na jiném místě?
Ani ne. Postupně jsem si kreslil různé varianty, něco soudobého, ale s odka-

zem na tradiční stavby. Něco prostého, co v krajině neruší. Došel jsem ke zvo-
ničce, která by spojovala tradiční vesnický motiv a moderní design založený na 
jednoduchosti, takový lehký a vzdušný prvek, orientační bod…

Jaké je technické řešení zvoničky?
Od začátku byla stavba koncipovaná jako svařená konstrukce z tenkostěn-

ných ocelových profilů. Měla působit, jako by ji do krajiny někdo načrtl tužkou, 
takže žádné těžké materiály, jako jsou masivní dřevo nebo kámen, nepřipadaly 
v úvahu. Návrh prošel několika úpravami na základě připomínek technika Jana 
Linharta a statika Jana Šmejkala; bylo třeba zesílit profily a hlavně upravit spod-
ní část – „noha“ zvoničky byla původně jedna, ale musela by být příliš masivní, 
aby unesla horní část. Nakonec jsme vybrali variantu skládající se ze čtyř profilů, 
které dodržují celkové rozměry použité v konstrukci.
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Rozhovor s Pavlem Svobodou na téma 
Červená středa: Svoboda vyznání se týká 

každého člověka, i nevěřícího

Pavel Svoboda je bývalým europoslancem za KDU-ČSL, expertem na evropské právo 
a „otcem“ Červené středy v České republice. Mezinárodní akce Červená středa se letos 
v České republice uskuteční již počtvrté, a to 24. listopadu, kdy se po celé zemi, ale také 
ve světě, rozsvítí načerveno stovky budov, modliteben a kostelů. Proč si pronásledované 
pro víru připomínáme a odkud se tato připomínka vzala? 

Červená středa je mezinárodní připomínka lidí pronásledovaných pro víru. Letos připadá na 
24. listopad. Vy jste ji přivedl do České republiky, odkud se tato připomínka vzala?

Červená středa má patrně původ v Anglii, jejím duchovním otcem je pravdě-
podobně Lord David Alton. Červená středa ovšem nemá zcela jednotný termín 
konání, zdá se však, že pod vlivem naší české aktivity se začíná ustalovat na 
středě před první adventní nedělí. Pronásledování pro víru se ovšem připomíná 
i jindy, např. OSN mezinárodní připomínku těchto obětí stanovila na 22. srpen.

Co se v rámci Červené středy letos plánuje?
Každý si může Červenou středu připomenout po svém, např. červenou svíč-

kou v okně. Typicky se ale budovy nasvěcují načerveno. V Praze tradičně bude 

Foto ilustrační: Červená středa v Plzni v roce 2019.
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červeně zářit Petřínská rozhledna, Karolinum, ministerstvo zahraničí atd. Navíc 
v  Karolinu proběhne tradiční mezinárodní konference a židovsko-křesťanská 
modlitba a také se poprvé uskuteční charitativní koncert, přenášený i TV Noe, 
jehož výtěžek podpoří konkrétní projekt v Iráku.

Pavle, vy jste expertem na evropské právo, učíte na Právnické fakultě UK, byl jste dokonce 
předsedou právního výboru Evropského parlamentu a právě pronásledování křesťanů 
a pronásledování pro víru bylo jedním z vašich největších témat, kterými jste se v Evropském 
parlamentu zabýval. Jak to v současnosti s pronásledováním pro víru vypadá ve světě?

Nevypadá to vůbec dobře, a to nejen v absolutních číslech, ale hlavně v tren-
dech. Pronásledování pro víru – ne pouhá netolerance – dnes zasahuje kolem 
240 milionů lidí, tedy téměř čtvrt miliardy. Lze tedy bez diskuse tvrdit, že se 
jedná o zdaleka největší probíhající genocidu na světě. Horší ale je, že ta čísla 
rok od roku rostou. Pozornost veřejnosti, alespoň té západní, tomu ale vůbec 
neodpovídá a je v příkrém rozporu s tím, jak intenzivně se jinak hlásíme k lid-
ským právům jakožto jednomu z pilířů naší civilizace.

I  já osobně jsem dříve pronásledování pro víru vnímal jako jeden z mnoha 
problémů a  neuvědomoval jsem si rozsah té tragédie. Teprve osobní setkání 
v rámci řady konferencí pořádaných v Evropském parlamentu mi otevřela oči, 
teprve četná osobní svědectví se současnými lidmi pronásledovanými pro víru 
mi ukázala, jak velký úkol a problém to je a jak málo se o něm ví. Proto jsem se 
pokusil přenést své zkušenosti z Bruselu do Prahy včetně konference s osobní-
mi svědectvími těch, kdo dnes za svoji víru trpěli či trpí.

Je možné říci, že každý člověk na světě má právo na svobodu vyznání a veřejného projevu 
tohoto vyznání? Kdo nebo co nám toto právo garantuje?

O  základních lidských právech se obecně deklaruje, že jsou univerzální. 
Svoboda vyznání je jedním z  nich, takže ano, teoreticky je to právo každého 
člověka. Jenomže třeba takový islám považuje za přirozený stav, že člověk je 
muslimem, takže tak úplně univerzální to právo není, a to ani na papíře. Přitom 
muslimové jsou rovněž pronásledováni pro svoje vyznání.

Svoboda vyznání je zakotvena především ve Všeobecné deklaraci lidských 
práv z roku 1948, jenomže i přes její právní nezávaznost se k ní ani zdaleka ne-
přihlásil celý svět. U nás však je toto právo zaručeno nejen ústavou, ale i pro nás 
závaznými mezinárodními dokumenty Rady Evropy a Evropské unie.  

Vnímáte podporu této akce ve společnosti, mezi politiky nebo ve vašem odborném okruhu?
Obávám se, že podpora Červené středy je přímo úměrná vztahu naší společ-

nosti k náboženství. Přitom svoboda vyznání se týká každého člověka, i nevě-
řícího, protože mimo jiné zahrnuje i  právo žádné náboženské vyznání nemít 
a vnucování konkrétního přesvědčení je nejen u nás dokonce trestným činem. 
Většinová společnost tomu nevěnuje zvláštní pozornost, na rozdíl od jiných fo-
rem porušování lidských práv, např. diskriminace kvůli pohlaví či sexuální ori-
entaci. Ani odborná veřejnost po mém soudu není výjimkou. Zvlášť zarážející 
je to u médií, která si jinak libují v krvavých příbězích, a těch je pronásledování 
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pro víru plné. Teprve když člověk na konkrétním jednání vysvětlí rozsah tohoto 
problému, tak se dočká příznivější odezvy.

Nyní můžeme říct, že Červená středa je úspěšný projekt i zde v ČR, navíc je mezinábožensky 
rozkročená, zapojují se do ní katolíci, protestanti a židé. Jak jste spokojen se spoluprací v rámci 
této aktivity?

Jsem rád, že se tato aktivita uchytila, ale do nějakého masového a spontánní-
ho přijetí Červené středy většinovou společností máme ještě daleko. Nutno ale 
alespoň ocenit, že tento projekt je jedním z těch, kde probíhá ryzí nepředpojatá 
ekumenická a mezináboženská spolupráce, takže to má i tento pozitivní a sjed-
nocující důsledek. 

Červená středa je mezinárodní připomínka lidí pronásledovaných pro vlastní 
víru a náboženské přesvědčení. Letos se koná 24. listopadu 2021. Znakem této ini-
ciativy je rozsvícené červené světlo symbolizující krev trpících pro víru. 

Červenou středu v České republice organizuje Česká biskupská konference 
společně s Ekumenickou radou církví v ČR a Federací židovských obcí v ČR. Při-
pojuje se tak k iniciativě křesťanské organizace Aid to the Church in Need, která 
je iniciátorem této připomínky ve světě. Akce se koná na dalších místech – mj. 
v Londýně, Bratislavě, Vídni, Budapešti, na Filipínách. 

Zapojte se také, stačí udělat opravdu málo:
• uspořádat společnou modlitbu či liturgii za pronásledované
• zorganizovat setkání na vhodném místě ve vaší obci
• přečíst texty informující o tomto tématu
• zapálit svíčky při setkání či v průvodu
• nasvítit červeným světlem kostel, významnou budovu ve vaší obci, sloup, 

sochu atd.

Více informací a přihlášku k zaregistrování vlastní akce naleznete na www.cer-
venastreda.cz.
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Má katolické křesťanství 

ve Francii ještě budoucnost?

Letos v září putovali francouzští biskupové do Říma ad limina. Předseda francouzské 
biskupské konference spolu s historikem prof. Cuchetem, jemuž nedávno vyšla ve Francii 
kniha pod titulem ‚Má katolické křesťanství ve Francii ještě budoucnost?‘, v té souvislosti 
bilancují situaci francouzské Církve, jež v současnosti čelí podobným výzvám jako Církev 
v plzeňské diecézi, resp. obecně v naší zemi. Na jaře dostali kněží v naší diecézi knihu 
úvah ‚Církev a výzvy přítomnosti‘ z pera samotného Mons. de Moulins-Beaufort, jehož 
rod má vazby na Bečov nad Teplou.

Mons. Éric de Moulins-Beaufort je arcibiskupem Remeše a předsedou Francouzské 
biskupské konference. Guillaume Cuchet je historik, profesor dějin novověku, od-
borník na dějiny náboženství.

Rozhovor byl publikován 6. září 2021 v La Croix (převzato se svolením). Pře-
ložil P. Richard Polák.

La Croix: „Má katolické křesťanství ve Francii ještě budoucnost?“ ptá se ve své poslední knize 
prof. Guillaume Cuchet. Jak na tuto otázku odpoví arcibiskup Remeše a předseda Francouzské 
biskupské konference?

Mons. Éric de Moulins-Beaufort: Francouzští katolíci se dlouho vnímali jako velký 
zástup, jako celek společnosti, zatímco být křesťanem znamená být vybrán 
a  povolán, jeden po druhém. Vyzařování, předávání světla, bytí aktivním, to-
hle není závislé na počtech. Logikou izraelského lidu je logika „malého zbytku“, 
vystaveného zkoušce, otesávaného a tříbeného, jenž je věrný ve jménu všech 
ostatních. Žít jako Boží zbytek je pro nás výzvou. Tento zbytek zároveň obdržel 
významné dědictví vepsané do naší krajiny a kultury. 

Prof. Guillaume Cuchet: Francouzský katolicismus dnes prožívá spektakulární 
změnu formátu, která není první v  jeho dějinách a která ještě neskončila, ale 
která před něj klade celou sérii nových problémů: ad intra (pokud jde o obraz, 
jenž má sám o sobě) a ad extra (v jeho vztazích ke společnosti). Jde o otázku 
položenou každému: cítíme se zodpovědní za budoucnost?

É.M-B.: Tato odpověď se mi líbí. Záleží na vás, na nás všech. Katolická exi-
stence se může projevovat horoucí vírou, ale projevuje se také vědomím, 
že mě druzí nesou. Je to svazek ve službě jedněch druhým. Ve své podstatě 
jsme křesťany, protože si nás Bůh vybral, a to v souladu s tím, co odpovídá 
biblickému chápání vyvolení. Nevysvětluje to sice naši situaci zcela, ale so-
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ciologické faktory tuto přináležitost k Církvi (na základě Božího vyvolení) 
posilují.

Papež dal nedávno najevo svoji starost ohledně poklesu počtu účastníků nedělních 
bohoslužeb. Vyjádřil domněnku, že covid mohl urychlit oslabení náboženské praxe. Jak je 
tomu ve Francii?

G.C.: Každou neděli jdou dnes do kostela asi 2 % Francouzů. V 50. letech minu-
lého století to bylo v průměru 25 %, přičemž na venkově se toto procento pohy-
bovalo mezi 0 až 100, což nemělo ve světě obdoby. Náboženská praxe ostatně 
vůbec nemá všude stejný kulturní nebo společenský význam. Církev už nemá 
prostředky na to, aby pohlížela na prostor jako na rastr (síť). Základní jednotkou 
systému už není obec, ale středisko kantonu, resp. okresu. Pro mnohé z lidí se 
praktikování víry stalo komplikované. Covid to nezměnil. 

É.M-B.: Je zatím trochu brzy měřit dopady pandemie. Jistý počet starších věří-
cích, kteří hůř slyší nebo vidí, objevilo, že se lépe zúčastní mše s pomocí televize. 
Jiní, a to osoby všech věkových skupin, si ověřili, jak moc je pro ně mše nepo-
stradatelná. Asi jsme měli poskytnout více konkrétních prostředků pro aktivní 
domácí praktikování, a to včetně praktikování s pomocí obrazovky. A pokud jde 
o slábnutí náboženské praxe, je jasné, že všichni nemohou ve stejné míře ujet 
každou neděli potřebnou vzdálenost.

Kam až je ještě možné zajít v modifikování teritoriální faktury (velikosti ok v síti 
duchovní správy pokrývající určité území, pozn. překl.)? Bude Církev městská, nebo 
venkovská?

G. C.: Ve městech je vždy dost lidí, aby mohli tvořit živé společenství, i když 
bude nevelké, zatímco na venkově se tento potenciál může dostat až na nulu. 
Budoucnost francouzského katolicismu bude tedy bez pochyby městská, ale 
i tak bude třeba nalézt způsoby přerušované přítomnosti v zónách, v nichž Cír-
kev už nemá prostředky, aby je pokrývala sítí. 

É.M-B.: A opravdu potřebujeme teritoriální fakturu? Situace se velice liší diecé-
zi od diecéze, ale tenčící se počet kněží nám již nedovoluje obsloužit farnosti 
takové, jaké kdysi existovaly, a uchylovat se ke kněžím ze zahraničí nestačí. Je 
zapotřebí nalézt prostředky, jak dosáhnout k obyvatelům našich regionů, a ne-
čekat, že oni sami přijdou za námi. Na druhé straně může každý světit den Páně, 
i když se na mši nemůže dostat. Je třeba využít různých prostředků k udržení 
křesťanského života. Obdivuji např. obyvatele Arden (hornaté území v SV Fran-
cii, pozn. překl.), kteří mohou jen obtížně zakusit během roku intenzivní farní 
život a kteří se vydávají na pouť do Lurd, zatímco lidé z měst se na ni vydávají 
málo. 

Za rok máme sotva sto kněžských svěcení… Směřujeme k Církvi bez kněží?
É.M-B.: Za těch pár kněžských povolání je třeba děkovat, každé z nich je tak 

trochu zázrak. Jsou darem, který nám dává Bůh, abychom šli vpřed. V křesťan-
ství existuje dostatečně velká plasticita (tvárnost), abychom mohli s ohledem 
na to, co pro nás bylo až dosud obvyklé, organizovat náš život jinak, a to včetně 
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nové role kněží. Bůh nás vede k tomu, abychom žili dimenze církevního života, 
jimž se možná ještě bráníme. 

G.C.: Nezapomínejme, že ještě na začátku 60. let vycházely tři čtvrtiny fran-
couzských kněží z malých seminářů, to znamená, že jejich povolání bylo od po-
čátku rozlišeno v jejich dětství, v dialogu tří osob, tj. jimi samými, jejich matkou 
a panem farářem, což se nám z naší perspektivy jeví na dálku dosti exotické!

É.M-B.: Když jsem přišel do Remeše, našel jsem tu kněze, kteří prošli malými 
semináři. Krásné životy, odlišné od povolání dnes. Opouštíme svět, kde být kně-
zem bylo jednou mezi jinými možnostmi – a to nikoliv tou nejméně hodnot-
nou –, zatímco dnes nemyslí mladý člověk na to, že vstoupí do semináře, pokud 
nedostal velice silnou milost od Boha. 

Když vidíme tenčící se prostředky, jež má Církev k dispozici, kde ještě může být Církev 
přítomna?

É.M-B.: Především nehodláme opustit místa, kde ještě přítomni jsme. A pro-
tože nemůžeme být přítomni všude stále, máme být přítomni všude přinej-
menším někdy. Církev ostatně není přítomna pouze skrze kněze a instituce, ale 
(obecně) skrze osoby. Doprovázet a podporovat muže a ženy, tam kde jsou, kde 
se snaží žít z Krista a v Něm. Myslím tím laiky. Laiky formované, sycené, podpo-
rované, kteří jsou schopni se ve víře angažovat a také jsou schopni z víry jednat.

G. C.: Církev ještě má místa masivního kontaktu se společností. Např. katolické 
školy, jimiž prochází 40 % dětí, včetně těch, kteří absolvují jen část výuky. Anebo 
křesťanský pohřeb, který se týká 70 % zemřelých, neboť smrt je tím posledním, 
co člověk chce v oblasti víry zanedbat, ale také proto, že se lidem, kteří dnes 
umírají, často ještě dostalo křesťanské výchovy. V  kostele jsou pokřtěni i po-
hřbeni, začátek a konec na obvodu kruhu. Ale co bude po nich? 

É.M-B.: I když si lidé zvykají, že pohřební modlitbě předsedá laik, je i tak zapo-
třebí, aby byli kněží konfrontováni s bolestí lidí a doprovázeli je. To je součástí 
naší služby. My kněží se nemůžeme držet daleko od utrpení a těžkostí druhých. 
Sloužíme Ukřižovanému, který je Vzkříšení a Život.

G. C.: Jako historik vidím jasně, že doprovázení v zármutku představuje příle-
žitost k navázání kontaktu. Je-li nějaká oblast, v níž má mít křesťanství co říci 
současným lidem, je to určitě smrt. Vždyť podmínky umírání se hodně změnily. 
Odmítání umírání, jež je svého druhu přirozeným reflexem lidského ducha, je 
tím umocněno. Posledních 60 let tak nastupuje generace po generaci skoro až 
mechanickým způsobem, což je něco nového.

Církev je ve společnosti také exponovaným společenstvím, resp. okřikovaným. Je ještě 
schopna být slyšena ve veřejné diskusi?        

É.M-B.: Vždycky můžete mít dojem, že biskupové nejsou dost slyšet. Nicmé-
ně ve Francii vyvolávají např. otázky bioetiky stále ještě velké debaty, což není 
případ okolních zemí. Máme být znamením odporu vůči tomu, v čem se může 
zdát, že nás společnost válcuje. Biblická historie je plná proroků a údělem pro-
roka je, že ne vždy je mu nasloucháno. Ale jeho výkřik podrží ty, kteří se snaží 
žít ve světle Kristově. 
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G. C.: Církev je slyšet, ale rozumějí jí ti druzí? To záleží na tématech. I tak by 
bylo dobré, aby měla pro každého něco zvláštního a skutečně zajímavého, co 
mu může říci.

É.M-B.: Naše zkouška dnes spočívá v tom, že ve společnosti, jež se neustále 
zabývá posouváním hranic toho, co je možné, máme nevděčnou roli říkat, co je 
dobré a co ne. Ale u toho nemůžeme zůstat. Srdcem křesťanství není říkat, co 
je zakázáno, ale každému ohlašovat, že jeho osobní příběh s Bohem není nikdy 
u konce, ať už by se dopustil čehokoliv.

Církev protínají různé proudy. Jak v tom udržet jednotu?                             
É.M-B.: Sjednocovat je soupodstatné s  rolí biskupa, papeže. Rolí biskupa je 

právě tato pomoc v růstu jednoty žen a mužů. Jedni si přejí, aby platnost práv 
a norem byla nově potvrzována. Druzí jsou vnímaví a otevření, ale je tu riziko, že 
zapomenou na osobní obrácení. Je třeba udržet linii mezi krajními hodnotami. 
Řečeno teologicky a duchovně: jsme malým stádem ve službě dobru a spáse 
všech, ne rezervací indiánů hrdých na to, že jí jsou. Neseme v sobě cosi z celko-
vosti (fr. totalité).

G.C.: V Církvi vždy existovala rozdělení. Je to nevyhnutelné, i když trochu inter-
ního ekumenismu by nebylo na škodu. Občas má člověk dojem, že všeobecný 
úpadek přiživuje v lůně Církve vnitřní konfliktnost, jako by chtěli katolíci zapla-
tit dvojnásobnou cenu za sekularizaci: jednu společně vůči společnosti a dru-
hou mezi sebou. 

Ciase (zkratka pro Nezávislou komisi zabývající se sexuálním zneužíváním 
v Církvi, pozn. překl.) se chystá publikovat svoji zprávu na začátku října. Je to v Církvi 
důležitá etapa v boji proti kriminalitě vůči mladistvým…                   

É.M-B.: Krize kolem zneužívání je obrovským šokem a velkým smutkem, jež 
nás zasáhly přímo do srdce. Žili jsme v představě, že jsme přeci jen lidmi dobra. 
Jistě, byli mezi námi kněží s  charakterem, narcisté, lenoši… ale zneužívání je 
něčím nekvalifikovatelným. Církev se k tomu v minulosti neuměla postavit če-
lem, jak by se slušelo, neboť kolektivně neuměla pohlédnout na realitu, zvláště 
na realitu bolesti vytrpěné ze strany obětí. Musíme si být vědomi náchylností 
(křehkostí) v nás, jež tu stále jsou, a mít jasno, pokud jde o povahu vztahů, které 
se tvoří mezi knězem a věřícím, vztahů, jež mohou snadno sejít na scestí. 

Jaký může ještě být po krizi se zneužíváním obraz Církve? 
C. G.: Usilovat o pravdu je absolutně nutné. V prvé řadě kvůli obětem, samo-

zřejmě, ale také proto, že tyto věci vycházejí najevo ve společnosti, v níž mají 
mnozí už jen vnější povědomí o kněžích anebo nemají povědomí vůbec žádné, 
takže šok není kompenzován nebo vyvažován pozitivnějšími a reprezentativ-
nějšími obrazy, které jsou plodem dlouhodobé důvěrné znalosti (fr. familiarité). 
Železná maska, již tato krize zanechává na tváři Církve, je, v takovém kontextu, 
devastující.
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Mluví se již nějakou dobu o „žádných“ (Náboženství?: „Žádné!“, fr. none, pozn. překl.), 
o lidech, kteří se nenacházejí v žádném náboženství. Může se k nim ještě Církev dostat?

G. C.: Vzrůst počtu „žádných“ (nones) či „nezařazených“ (désaffiliés) mezi mla-
dými je dnes hlavní mutací. V antropologických análech lidstva je to nevídané. 
Přesto nevymizely potřeby smyslu, útěchy a ritualizace, jež tvořily kdysi pozadí 
náboženské poptávky, jak o tom svědčí zájem našich současníků o „spiritualitu“, 
kterou snadno kladou do opozice vůči „náboženství“, jako dobro vůči zlu. Kato-
licismus je jedním z aktérů této nové scény, kde bude muset obstát ve zkoušce 
své přidané hodnoty, pokud jde o jeho pozici vůči okolním spiritualitám.

É.M-B.: Lidé bez náboženství se utíkají ke všem druhům morálky, a to až po 
epikurství, stoicismus, nebo i Spinozu, který se stal „otcem“ soudobého myšlení. 
Jak žít duchovně ve světě utvářeném kultem zálib, reklamy, bombardovaným 
obrazy, jejichž cílem je udělat z nás konzumenty? Je to jeden z antropologic-
kých rébusů pro budoucí generace: lidské bytosti jsou schopny prožívat niter-
ně-vědomě, ale ani televize, ani sociální sítě, ani reklama je tam nevedou. 

Stane se Francie misijním územím?
G. C.: Udivuje mě, že i když ve Francii nepraktikuje víc než 2 % občanů, říká si tu 

v průzkumech ještě 50 % obyvatelstva katolíci a tři čtvrtiny považují Francii za 
zemi „křesťanské kultury“. Katolicismus tu má tedy významný rezervoár sil, ale 
ten se rychle vyprazdňuje. Církev nemá už prostředky poskytovat dávný veřej-
ný servis transcendence. Proto záleží na každém, aby přijal svůj díl zodpověd-
nosti. Neboť se definitivně jedná o náš příběh (dějiny), a nejen o příběh kléru. 
Rizikem je, že se Církev příliš výlučně stane malou elitou velmi motivovaných 
šťastlivců (happy few). To, co je však v očích sociologů na rozdíl od sekt vlastní 
církvím, je, že se dokáží adaptovat na velice rozmanité duchovní pozice, že do-
volují každému mít svůj příběh, včetně toho příběhu, v němž je člověk prost 
závazku, pokud nedokázal nalézt cestu víry, což nebrání, aby se tato víra obro-
dila v další generaci. I když toto nemůže být jediným horizontem Církve, bylo 
by dobré, aby génius katolicity přispěl k nové akceptaci tohoto smyslu trvání, 
tradice, živých i mrtvých, jež jsou tak ohroženy v naší společnosti.    

( h t t p s : / / w w w . l a - c r o i x . c o m / R e l i g i o n / Q u e l - a v e n i r - c a t h o l i c i s m e - F r a n -
ce-2021-09-06-1201173941)
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Od 15. října 2021 do 28. února 2022 probíhá v Pálffyovském paláci (Valdštejnská 14, 
Praha) výstava Svatá Ludmila. Kněžna lidu milá. 

Výstava je otevřena denně kromě pondělí v čase od 9:00 do 18:00.

LISTOPAD
2. listopadu od 18:00: Svíce pro naše zemřelé, Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje

Biskup Tomáš zve všechny, kteří ztratili blízkého člověka, aby za něj zapálili 
svíčku a zavzpomínali. Jména Vašich blízkých zemřelých a Vaše prosby napsané 
na papírku předá plzeňský biskup trapistům z kláštera v Novém Dvoře, kteří se 
za tyto lidi budou každý den modlit. 

Od úterý 26. října můžete nosit své prosby a jména vašich blízkých zemřelých 
také do truhly, která bude umístěna u plzeňského Andělíčka u katedrály sv. Bar-
toloměje. Pokud nejste z Plzně, můžete k zapsání jména či prosby využít on-line 
formulář, který je k dispozici na webových stránkách www.bip.cz.

4. listopadu od 18:00: Koncert „Bach mnoha tváří“, Dobřany
Zveme Vás na zahajovací koncert 2. ročníku mezinárodní bachovské soutěže pro 

děti a mladé „Bachovská cesta“ a zároveň na 19. benefiční koncert na podporu stav-
by nových varhan v Dobřanech. Koncert se koná v kostele sv. Mikuláše v Dobřanech.

5. listopadu od 19:00: Requiem W. A. Mozarta, Plzeň
Soubor opery Divadla J. K. Tyla ve spolupráci s Biskupstvím plzeňským vás zve 

do katedrály sv. Bartoloměje v Plzni na slavné Mozartovo Requiem. Vstupen-
ky jsou k zakoupení na pokladně předprodeje ve Smetanových sadech v Plzni 
nebo on-line na plzenskavstupenka.cz.

6. listopadu: Synodální cesta, setkání zástupců farností
„Za synodální církev: společenství, účast, poslání.“ Tak nazval papež František 

synodální proces, který se bude konat mezi říjnem 2021 a říjnem 2023. Podle 



papeže Františka je smyslem synody „dynamismus vzájemného naslouchání, 
který probíhá na všech úrovních církve a do něhož je zapojen celý Boží lid“. 

Diecézní fáze synody v plzeňské diecézi se bude konat 6. listopadu 2021, po-
zváni jsou zástupci všech farností naší diecéze. Více informací o synodální cestě 
najdete např. na webu www.bip.cz.

6. listopadu od 12:00: Svatohubertská mše, klášter Kladruby
Svatohubertskou mši pro myslivce a lesníky v klášterním kostele Nanebevzetí 

Panny Marie v Kladrubech bude v sobotu 6. listopadu od 12:00 sloužit P. Miro-
slav Martiš. Mši svatou hudebně doprovodí Trubači Kolowratových lesů a var-
hanice Jana Boučková.

6. listopadu od 19:00: Diecézní ples mládeže Let´s dance, Plzeň
DCM Plzeň a Vysokoškolský klub Hora vás zvou na diecézní ples, který se 

uskuteční v Saloonu Roudná v Plzni. Letošní ročník bude inspirován westernem. 
Hrát bude kapela Memento, zajištěno bohaté občerstvení, překvapivý program 
i tombola. Oblečení ve stylu westernu vítáno! Další informace a vstupenky na 
webu https://letsdance2021.webnode.cz.

8. listopadu od 17:00: Přednáška Svatá Ludmila a její kult v době baroka, Plasy
Přednáška prof. Ing. PhDr. Jana Royta, Ph.D., DrSc., se koná ve Státním okres-

ním archivu Plzeň-sever se sídlem v Plasích (Stará cesta 558, 331 01 Plasy).

13.–14. listopadu: Františkolázeňská 24hodinovka, Františkovy Lázně
Jde o charitativní 24hodinový běh konaný každoročně při příležitosti výročí 

sametové revoluce na připomenutí toho, že svoboda není samozřejmost. Le-
tošní ročník se uskuteční ve dnech 13.–14. listopadu u Sadové kavárny ve Fran-
tiškových Lázních. Akci podporuje také plzeňský biskup Tomáš Holub. 

Zúčastnit se můžete chůzí nebo během. Podrobnosti o akci budou přibývat 
na Facebooku v události Františkolázeňská 24hodinovka 2021.

13. listopadu od 14:00 do 17:00: Sobotní škola on-line, Zoom
Sobotní škola je příležitost pro dospělé (i dospívající), jak posílit vlastní víru 

intelektuálně i zkušenostně. Po zkušenosti „koronavirového roku“ probíhají se-
tkání i nadále on-line, s výjimkou prvního a posledního termínu. Organizují mi-
sionáři obláti z Plas.

13. listopadu od 16:30: Mše svatá ke světovému dni předčasně narozených dětí, Praha
Mše svatá za děti, které se nedočkaly narození nebo se narodily dříve, také za 

jejich rodiče a za všechny, kteří o takové děti pečují, bude sloužena v sobotu 13. 
listopadu od 16:30 v bazilice sv. Petra a Pavla na Vyšehradě. Mši svatou letos budou 
sloužit bratři ze Želivského kláštera, za varhany usedne Vladimír Otakar Jelínek. 

Bohoslužbu bude v přímém přenosu vysílat Rádio Proglas a TV Noe. Vaše 
modlitba, přání nebo vzkaz, které napíšete na www.vzkazdonebe.cz, budou zařa-
zeny do přímého přenosu TV Noe. 22
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14.–21. listopadu: Týden modliteb za mládež
V týdnu před Slavností Krista Krále proběhne Týden modliteb za mládež. 

Více informací a odkazy na další materiály jsou k dispozici na webu www.bip.cz/
tmm2021. 

19. listopadu od 20 do 21 hodin se v katedrále sv. Bartoloměje v Plzni spojíme v modlit-
bě chval, k níž jsou všichni mladí srdečně zváni. Pro ty, kteří nemohou dorazit, 
budeme chvály přenášet on-line. Modlitba bude zároveň zahájením diecézního 
setkání mládeže s otcem biskupem Tomášem. 

14. listopadu od 14:00: Anežská pouť, Skoky
Poutní mši svatou v kostele Navštívení Panny Marie ve Skokách bude celeb-

rovat P. Tomáš Gregůrek.

18. listopadu od 8:00: Mše svatá za oběti sexuálního zneužívání, Plzeň
Mši svatou za oběti sexuálního zneužívání bude v katedrále sv. Bartoloměje 

v Plzni celebrovat plzeňský biskup Tomáš Holub.

18. listopadu od 18:00: Koncert duchovní hudby, Plzeň
Ve čtvrtek 18. listopadu od 18:00 vás zveme do katedrály sv. Bartoloměje 

v  Plzni na slavnostní koncert duchovní hudby u příležitosti státního svátku. 
Účinkovat bude Rychnovský chrámový sbor a jeho host – Plzeňský dětský sbor. 
Koncertu udělili záštitu plzeňský biskup Tomáš Holub a primátor města Plzně 
Martin Baxa. Vstupné dobrovolné.

Zazní hudba doby baroka, ale i novodobých autorů. Budou provedena nově 
objevená díla méně známých mistrů, jako byli Johann Tobiáš Becker nebo Filip 
Kolowrat-Krakowský a další.

19.–20. listopadu: Log in! Diecézní setkání mládeže s biskupem Tomášem, Plzeň
Diecézní setkání mládeže bylo papežem Františkem přesunuto na pátek a so-

botu před slavností Ježíše Krista Krále. Letos se tedy bude konat 19.–20. listopa-
du, a to v plzeňské katedrále sv. Bartoloměje. 

Podrobnosti o programu najdete v tomto zpravodaji v rubrice DCM, také na 
webu a sociálních sítích DCM.

20. listopadu od 19:00: Koncert Jazz Industry, Teplá
Koncert, přeložený z říjnového termínu, se uskuteční v Modrém sále kláštera 

v Teplé. 
Jazzové seskupení Jazzindustry se vykrystalizovalo kolem pianisty Jiřího 

Podlipného. Po letech tvůrčího opracovávání jazzových standardů zjistili, že 
nejlépe hrají vlastní skladby. Rádi hrají bossanovu a další latinskoamerické in-
spirace. Jak říkají, každý koncert je pro ně svátek, hudbu nemají pro obživu, 
ale pro naplnění duše. V posledním období se z nich stal „doktorský band”. Na 
bicí hraje patolog Jakub Kovářík. Na basu vypomáhá histolog a embryolog 
Zbyněk Tonar, když není k dispozici slavný Milda Schlezinger. Saxofon obslu-
huje dermatovenerolog Patrik Havlán. Často s nimi hostuje ságař a klarineťák 
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David Čertík. Na kytaru hraje psychoterapeut a kouč Evžen Nový, který nahra-
dil neurochirurga z Portugalska Diogo Grade. Nově s kapelou zpívá neodola-
telná Anička Mudrová. Všechny vede a vlastní skladby dodává psychiatr Jiří 
Podlipný.

21. listopadu od 10:00: Mše svatá s připomínkou Mgr. Marie Helmové, Plzeň
V kostele sv. Martina a Prokopa v Plzni-Lobzích bude sloužena mše svatá s při-

pomínkou 4. výročí úmrtí Mgr. Marie Helmové, zakladatelky Sluníčkové sbírky 
pro Nadaci pro transplantace kostní dřeně.

22. listopadu od 16:00: Výroba adventních věnců, Švihov
Zveme vás do tvůrčí dílny na faře ve Švihově.

24. listopadu: Červená středa
Více než 60 % lidí žije v zemích, kde není dodržováno jedno ze základních 

lidských práv –svoboda vyznání. Téměř 300 milionů věřících zažívá podle pa-
pežské nadace Církev v nouzi každodenní pronásledování. 

Mezinárodní iniciativa Červená středa (#RedWednesday) se letos v České re-
publice uskuteční 24. listopadu již počtvrté. Smyslem této iniciativy je veřejně 
si připomenout všechny, kdo jsou ve světě pronásledováni pro své náboženské 
přesvědčení. Znakem je rozsvícené červené světlo, které symbolizuje krev trpí-
cích pro víru. Lidé v tento den také zapalují svíčky nebo nasvěcují významné 
budovy (kostely, sloupy, sochy aj.) červeným světlem.

Červená středa v Plzni: začátek v 17:00 před katedrálou sv. Bartoloměje na nám. Repub-
liky.

Více informací a přihlášku k zaregistrování vlastní akce najdete na www.cerve-
nastreda.cz.

26.–28. listopadu: VIR – duchovní obnova pro muže ve věku 17–35 let, Olomouc
Bohoslovci zvou mladé muže ve věku od 17 do 35 let na duchovní obnovu, 

která proběhne v Arcibiskupském kněžském semináři v Olomouci. 
Více informací na webu www.knezskyseminar.cz/nase-akce/vir-via.

27. listopadu od 15:00: Svatoondřejská pouť, Luby
Zveme vás k tradiční svatoondřejské pouti v Lubech s následným posezením 

na farní zahradě.

27. listopadu od 15:30: Adorace a mše svatá s žehnáním adventních věnců, Chudenice
Mše svatá s žehnáním adventních věnců v Chudenicích bude sloužena v kos-

tele sv. Jana Křtitele. Mši svaté bude předcházet půlhodinová adorace.

28. listopadu od 6:45: Adventní mše s roráty v podání Literátského bratrstva, Plzeň
Zveme vás na mši svatou do katedrály sv. Bartoloměje. Zpěv nádherných ro-

rátních zpěvů při ranní mši svaté během adventu se stal již tradicí. Se zpěvem 
začneme již v 6:45, roráty pak budeme zpívat i v průběhu celé mše. 
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Každý z účastníků mše dostane zpěvníček a bude se moci zpěvu sám aktiv-
ně zúčastnit. Roráty se skládají z písní a chorálů. Písně zpívá celé shromáždění 
a chorály mužská schola. V letošním roce bude zpěv rorátů v katedrále doprová-
zet i poměrně početná skupina hudebníků, housle, flétny, klarinety, kontrabas 
a varhany.

Dr. Dobroslav Orel, náš význačný hudební vědec a znalec duchovní hudby, 
žijící v první polovině 19. století, píše: „Roráty patří jako čistý a vroucí výraz ma-
riánské úcty našich předků po stránce hudební k nejkrásnějším výtvorům du-
chovní písně vůbec.“

Srdečně Vás zveme ke zpěvu rorátů a těšíme se, že budeme moci společně 
oslavovat Boha zpěvy, kterými Boha chválili již naši dávní předkové a které nic 
neztratily ze své krásy, působivosti, hloubky a sdělnosti.

28. listopadu od 10:00: Mše svatá se zpěvem gregoriánského chorálu, Plzeň
O první neděli adventní zazní při mši svaté v katedrále sv. Bartoloměje v Plzni 

gregoriánský chorál v podání Scholy Cantorum Pilsensis.

28. listopadu od 15:00: Adventní půlhodinka s Pavlem Černým, Plzeň
I v letošním roce budou v katedrále sv. Bartoloměje v Plzni probíhat po celý 

advent (každou neděli od 15:00) adventní půlhodinky. O první adventní neděli 
se můžete zaposlouchat do varhanní improvizace Pavla Černého.

29. listopadu od 19:00: Koncertní provedení rorátů, Plzeň
I pro letošní advent je naplánováno provedení rorátních zpěvů v  původní, 

nezkrácené, neupravené podobě. Proběhne v katedrále sv. Bartoloměje v Plzni 
pod názvem RORÁTY aneb RADOSTNÉ ZPĚVY ADVENTNÍ. Zahraje soubor Ri-
tornello v čele s uměleckým vedoucím Michaelem Pospíšilem. Srdečně zveme 
všechny posluchače, kteří by se však neměli stát pouze pasivními návštěvní-
ky. Každý z příchozích dostane zpěvníček a bude se moci zúčastnit zpěvu písní 
spolu s účinkujícími a ostatními zúčastněnými. Vstupné dobrovolné.

PROSINEC
1. prosince od 10:00: Rekolekce pro seniory, Plzeň-Bory, fara (ul. Thámova 30)

Program: 
9:00 mše svatá v kostele sv. Jana Nepomuckého
9:50 setkání na faře, malé občerstvení
10:00 přednáška P. Bogdana Stępieńa, OSPPE, diskuze
11:30 společná modlitba růžence a dobrá polévka
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Informace a dokumenty k synodálnímu procesu najdete na webu: www.bip.cz/

synoda; další celocírkevní materiály na www.cirkev.cz/cs/synoda-2021-2023; podrobný 
popis průběhu a další informace na www.farnostcheb.cz/synoda.

Dne 17. října byla v katedrále a farních kostelích zahájena diecézní fáze Bis-
kupské synody. 

Další důležitá data v diecézi:
• 6. listopadu – setkání koordinátorů procesu z farností
• listopad až únor – setkání nejrůznějších skupinek k tématu synody
• 26. února – diecézní synodální setkání
• do konce února – odeslání všech výstupů ze setkání
• 20. března – odeslání zprávy za diecézi

Koordinátory synodního procesu v diecézi byli jmenováni: 
Jana Černíková (jana.cernikova@bip.cz) 
a Jindřich Fencl (jindrich.fencl@bip.cz).

Farář (administrátor, moderátor) každé farnosti spolu s Pastorační radou far-
nosti vybere dva farní koordinátory, jejichž úkolem bude (ve spolupráci s celou 
PRF) povzbuzovat a podporovat synodální proces ve farnosti. Je doporučeno, 
aby to byl muž a žena, mohou a nemusí být členy PRF. 

V sobotu 6. listopadu se bude v Liticích konat setkání těchto farních koordiná-
torů (a zástupců pastorační rady, pokud koordinátoři nejsou jejími členy).

Svíce pro naše zemřelé
Připomínka zemřelých pro širokou veřejnost proběhne v úterý 2. listopadu v ka-

tedrále sv. Bartoloměje od 18 hod. Při bohoslužbě předá biskup Tomáš jména 
našich zemřelých a prosby za ně bratřím trapistům, kteří se budou za zemřelé 
modlit. 

Den modliteb za oběti sexuálního zneužívání 
Čtvrtek 18. listopadu je dnem, kdy se můžeme spojit v modlitbě za oběti 

Pastorační centrum
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sexuálního zneužívaní. Prosíme, abyste na tento úmysl pamatovali v modlitbě 
a  přímluvách při mši svaté. V Plzni bude biskup Tomáš sloužit mši svatou na 
tento úmysl 18. listopadu v 8 hodin v katedrále sv. Bartoloměje.

Iniciativa Červená středa – 4. ročník 
Všechny farnosti a společenství jsou zvány zapojit se k veřejné připomínce 

všech lidí pronásledovaných pro víru ve středu 24. listopadu 2021 prostřednictvím 
iniciativy „Červená středa“. Symbolem akce je červené světlo připomínající krev 
trpících – je možné např. uspořádat společnou modlitbu či průvod s červenými 
svíčkami nebo nasvítit kostel či jinou budovu červeným světlem. Více najdete 
na webu www.cervenastreda.cz. 

V Plzni bude nasvíceno biskupství a průčelí kostela Nanebevzetí Panny Marie.
(Františkánská ulice), v 17 hod. vyjde od katedrály modlitební procesí mezi 

těmito dvěma místy. 

Adventní rekolekce s biskupem Tomášem
Připravujeme na sobotu 4. prosince, on-line od 9.30 do 12.30, více informací 

v příštím čísle.

V říjnu proběhl Kreativní víkend pro matku a dceru v Horní Blatné. Sešlo se 
nás 13 maminek a 13 dcer a na pozadí encykliky našeho papeže Františka „Fra-
telli tutti“ jsme se nořili do úvah, kdo je můj bližní v rámci rodiny a nejbližšího 
okolí a jak na těchto vztazích můžeme pracovat. Kromě toho děvčata pod vede-
ním lektorky a svých maminek ušila krásné látkové tašky, společně pak také vy-
tvořily podzimní věnec na dveře, tančily, procházely se a byly spolu. Tady ještě 
pár postřehů od účastnic.

Děkuji za krásně jedinečný víkend, který nepochybně inicioval prohloubení našeho 
vztahu máma–dcera. Prohloubení a přiblížení se. Byly jsme spolu, zažily svoje „tajem-
ství“ a bylo to krásné. Teď zbývá v započatém vytrvat a zkoušet dávat trochu mimořád-
na do každého dalšího dne. A žít vědomě, s tím, že vždy je šance se zlepšovat a pracovat 
na sobě. Děkuji za téma encykliky Fratelli tutti, lehké seznámení se mě povzbudilo k pře-
čtení dopisu. Zuzka a Majda

Centrum pro rodinu



28

Ce
nt

ru
m

 p
ro

 ro
di

nu
Skvělý, pohodový a neskutečně obohacující víkend strávený s mojí dcerou v krásném 

prostředí Krušných hor s milými a příjemnými lidmi a s inspirativní tematikou Fratelli 
tutti. Marta a Sofinka

…nečekaně obohacující, vrchovatě naplněné, přesto klidné a neuspěchané víkendo-
vé zastavení strávené v podzimním sluncem zalitých Krušných horách především s mou 
dcerou …laskavé a přirozeně otevřené sdílení s ostatními matkami i dcerami

… povzbuzení, načerpání sil, inspirace do zběsile pádících všedních dnů… 
Moc děkují za vše a na příště se těší Tereza a Majda

Děkuji za sebe i svou dceru za úžasný víkend. Vybrané místo uprostřed horské přírody 
bylo kouzelné, ovšem co bylo ještě mnohem lepší, byl skvěle připravený program, který 
nás s dcerou přiblížil zase o kousek více k sobě navzájem a prostřednictvím ženského 
společenství i posunul na cestě k sobě samé. Martina a Kristýnka

Příští termín Kreativního víkendu pro matku a dceru je 13.–15. 5. 2022 opět 
v Horní Blatné.

Křesťanská psychoterapeutická poradna při biskupství nabízí poradenství v oblasti 
rozvoje osobnosti, těžkých životních situací, mezilidských vztahů, manželské 
poradenství a párovou terapii (více na www.poradnaukaplicky.cz). Poradnu vede 
psychoterapeutka Marie Kutilová, možnost on-line konzultací. 

Domluva: marie.kutilova7@gmail.com, 606 710 631. 
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že DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)

FB: DCM Plzeň; nový web: www.dcmplzen.cz; Instagram: dcm_plzen; YouTube: 
DCM Plzeň.
Kontakt: dcm@bip.cz.
Tel.: 607 685 729 (Sára Kolbová) nebo 737 546 649 (P. Pavel Fořt)

Studentské středy na DCM
KDY: KAŽDÁ STŘEDA | 17–21 hodin 
KDE: DCM a farní sál
17:00 
1. Příprava na přijetí iniciačních svátostí (křest, biřmování, …) – Pavel Fořt 
(první setkání 27. října)
2. Teologické okénko – přednášky o křesťanském učení + diskuze – Vojtěch 
Soudský OP 
(první setkání 27. října)
3. Středoškolské společenství pro všechny od 15 let
(setkání již probíhají)
19:00
Studentská mše sv. v kostele Nanebevzetí Panny Marie    
(možnost svátosti smíření od 18:45)
20:00
Vysokoškolské společenství HORA v Plzni
(farní sál) 

6. listopadu: Let´s Dance – studentský ples 15+
Ples pro mládež (15+)! Začátek v sobotu 6. listopadu od 19:00 poprvé v Salo-

onu Roudná (Na Roudné 17, Plzeň). Letošní ročník bude inspirován westernem. 
Hrát bude kapela Memento, zajištěno bohaté občerstvení, překvapivý program 
i tombola. Oblečení ve stylu westernu vítáno!

Vstupenky za 170 Kč budou v prodeji online na internetu nebo po studentské 
mši svaté každou středu. Více info a vstupenky na FB DCM Plzeň nebo na https://
letsdance2021.webnode.cz/ a na FB stránkách DCM a VŠ klub Hora.
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14.–21. listopadu: TMM – TÝDEN MODLITEB ZA MLÁDEŽ
V týdnu před Slavností Krista Krále (14.–21. listopadu 2021) proběhne „Týden 

modliteb za mládež“. Pro letošní rok Sekce pro mládež ČBK připravila k tomuto 
účelu: Modlitbu. Přímluvu, kterou je možné vložit do libovolných přímluv při 
každé mši svaté v TMM. FB událost, kde postupně naleznete videa s bližšími 
informacemi. 

19. listopadu od 20 do 21 hodin se v katedrále sv. Bartoloměje spojíme v mod-
litbě chval, k níž jsou všichni mladí srdečně zváni. Pro ty, kteří nemohou dorazit, 
budeme chvály přenášet on-line. Modlitba bude zároveň zahájením diecézního 
setkání mládeže s otcem biskupem Tomášem.

19.–20. listopadu : Log in – diecézní setkání mládeže s otcem biskupem Tomášem
POZOR. Diecézní setkání mládeže bylo papežem Františkem přesunuto na pá-

tek a sobotu před slavností Ježíše Krista Krále. Letos se tedy bude konat 19.–20. 
listopadu.

Letošní diecézní setkání mládeže nese název „Log in!“. Bude se konat v Plzni 
v katedrále sv. Bartoloměje (v srdci diecéze). Registrace bude probíhat v pátek 
v čase 17:00–18.00 hodin. 
Program: 
pátek – příjezd, registrace, večeře, chvály, společný večer
sobota – snídaně, modlitba, workshopy, Talk show s otcem biskupem Tomášem, 
oběd, mše svatá. 
Více informací na sociálních sítích.
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Z charitního života Z charitního života 
v západních Čecháchv západních Čechách

Cena Charity Česká republika
V úterý 19. října proběhlo v Praze v katedrále sv. Víta, Václava, Vojtěcha a Pan-

ny Marie v  Praze udílení cen Charity Česká republika. Ceny byly rozdány i za 
rok 2020, kdy k události z epidemiologických důvodů dojít nemohlo. Za Diecézi 
plzeňskou byli oceněni:

Mgr. Tereza Landová, koordinátorka sociálních služeb Diecézní charity Plzeň, za 
její nasazení během nouzového stavu v  r. 2020, kdy se vedle svých běžných 
povinnosti významně podílela na zajištění a distribuci ochranných a dezinfekč-
ních prostředků do sociálních služeb charit a koordinaci dobrovolníků.

Mgr. Džemal Gërbani, vedoucí sociálních služeb Domova sv. Františka Městské 
charity Plzeň, převzal cenu za letošní rok. Byl nominován za příkladnou službu 
lidem bez domova, kterou v Charitě nastoupil před 20 lety.

28. výročí vzniku Diecézní charity Plzeň a ocenění sv. Vincence z Pauly
Při příležitosti 28. výročí založení Diecézní charity Plzeň bude 1. listopadu 

2021 sloužena děkovná mše svatá, kterou bude celebrovat biskup Tomáš Ho-
lub. Následně budou vynikajícím pracovníkům Charity z plzeňské diecéze pře-
dány diplomy sv. Vincence z Pauly, patrona charitní práce. 

Setkání rodičů z projektu Adopce na dálku
Setkání rodičů dětí z projektu Adopce na dálku se uskuteční ve středu 3. lis-

topadu 2021 od 16:30 v kostele Panny Marie Růžencové na Jiráskově náměstí 
v Plzni. Od 18 hodin bude slavena mše svatá k uctění památky sv. Martina de 
Porres, patrona rozvojových a humanitárních projektů Diecézní charity Plzeň 
v Latinské Americe. Celebrovat ji bude biskup František Radkovský, prezident 
Diecézní charity Plzeň.

Charita pomůže potřebným zbavit se dluhů o Milostivém létě
Ve dnech 28. října 2021 – 28. ledna 2022 proběhne v České republice takzva-

né Milostivé léto, kdy dlužníci mají šanci splatit jistinu svého dluhu pouze 
s poplatkem 908 Kč, čímž jim bude ukončena exekuce a odpuštěno takzvané 
„příslušenství“ závazku. Milostivé léto však platí jen pro exekuce vymáhané 
soudním exekutorem a dluh musí být veřejnoprávní povahy. Jedná se typicky 
o dluhy vůči státu, obci, městské části nebo jimi zřizovaným institucím.  

Charitní služby pomohou svým klientům například s podáváním Žádosti 
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o  sdělení výše jistiny pro využití „Milostivého léta“ a poskytnou další poradenství. 
Lidé, kteří dosud nebyli klienty některé z charitních služeb a mají zájem Milosti-
vého léta využít, se mohou v Diecézi plzeňské obrátit pro radu například na Ob-
čanskou poradnu Cheb provozovanou Diecézní charitou Plzeň nebo na Sociální 
poradnu Oblastní charity Klatovy.

Díky asistenčním službám Charity nejsou cizinci ze třetích zemí na úskalí zdejšího pobytu sami
Poradna pro cizince Diecézní charity Plzeň realizuje již 7. rokem projekt „Asi-

stenční služby na pracovišti OAMP MV ČR v Plzni“, financovaný Ministerstvem 
vnitra ČR a Magistrátem města Plzně. Smyslem projektu je pomoci cizincům 
přicházejícím do ČR s vyřízením všech potřebných náležitostí, které bezpro-
středně souvisejí s jejich pobytem. Sociální pracovnice v tandemu s tlumočnicí 
jim vedle poskytování informací pomáhají například také při vyplňování formu-
lářů. Za poslední monitorované období od ledna do září 2021 se ve srovnání se 
stejným obdobím v roce 2020 počet klientů asistenčních služeb zvýšil o více 
než 50 %. Častým důvodem asistencí jsou změny, které přinesla letošní nove-
la zákona o pobytu cizinců, v nichž se lidé špatně orientují. Novela například 
rozlišuje rodinné příslušníky občanů EU do dvou kategorií, které se vyznačují 
odlišnými právy. 

V  novelizaci zákona nedošlo k dostatečné  nápravě v  oblasti pojištění dětí 
cizinců dlouhodobě pracujících v  ČR. Právo na vstup do veřejného pojištění 
má pouze novorozené dítě do věku dvou měsíců. Ostatní musí využívat velice 
drahé komerční pojištění, které musejí platit na celou dobu pobytu dopředu. 
Toto pojištění v reakci na novelu ještě zdražilo, zároveň obsahuje mnoho limitů 
a výluk z pojistného plnění. V praxi to znamená, že děti cizinců, které se u nás 
narodí s vrozenou vadou, jsou nepojistitelné. Totéž se týká cizinců s chronic-
kým onemocněním. Povinnost být zdravotně pojištěn jim ale ukládá zákon. 
Cizincům tak hrozí zrušení povolení k pobytu za nedodržení zákona a také jim 
vznikají velké dluhy za poskytnutou nezbytnou péči. U dětí s vrozenou vadou 
se dluh často vyšplhá až na několik milionů korun. I u takto tragických případů 
poskytují asistenci charitní pracovnice plzeňské Poradny pro cizince.

Petr Šimek, PR DCHP
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objevily před polovinou 13. století. 
Do roku 1278 získal Dobřany klášter 
v Chotěšově. Mezi roky 1259 až 1282 
byl postaven farní kostel sv. Mikuláše. 
Bylo to období dynamického růstu, 
kdy se změnila vesnická zástavba na 
městskou. Když se kostel opravoval 
po  roce 1997, byly vidět pod opa-
danou omítkou velmi pěkně tesané 
kameny, které tvořily zdivo kostela, 
zřejmě z druhé obnovy po husitských 
válkách. V roce 1420 byl pobořen husi-
ty, ale už v roce 1431 je zmiňován jako 
farní kostel, tuto funkci ale zcela jistě 
plnil i dříve. O této přestavbě toho 
mnoho nevíme, ale zdá se, že zde ješ-
tě pracovala huť od katedrály sv. Víta 
v Praze jako na stavbách kostelů v Plz-
ni a v Liticích. Kostel byl tehdy pravděpodobně trojlodní, 13 m šířky lodi by byl 
tehdy problém pro překlenutí, ať klenbou, nebo dřevěným stropem. O tomto 
řešení svědčí i opěrné pilíře v západním průčelí. Kostel vysvětil až v roce 1498 
biskup Jan Wilde z Havelbergu. 

Po bitvě na Bílé Hoře v roce 1620 císařské vojsko omylem vyplenilo Dobřany 
a oba kostely vyhořely. Stejně se zachovalo v roce 1645 i švédské vojsko, ovšem 
bez omylu. V roce 1694 byla stavitelem Leopoldem Tronnerem postavena nová 
samostatně stojící zvonice, která byla v roce 1865 zvýšena o jedno patro a opat-
řena cibulovou střechou. Hlavní přestavba kostela proběhla v  letech 1757 až 
1758 stavitelem Martinem Glaserem, tehdy kostel získal dnešní podobu. V roce 
1945 byly Dobřany, opět omylem, bombardovány americkým letectvem, tehdy 
byla zasažena i věž kostela. Po válce byla zastřešena jednoduchou jehlancovou 
střechou, nahrazenou při opravě v roce 2000 cibulovou bání.

Kostel je jednolodní s  presbytářem, kostelní loď má plochý strop s  velkým 
fabionem, členěný nepravými klenebními pasy do tří polí. Presbytář je zakle-
nut plochými plackami s freskami od nejlepšího plzeňského barokního malíře 

Kostely sv. Mikuláše
ve vikariátu Plzeň-město

Dobřany
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Františka Julia Luxe 
(1702–64) s  téma-
tem přijetí sv.  Mi-
kuláše na nebesa 
Nejsvětější Trojicí 
a epizodou ze  ži-
vota sv. Mikuláše 
na téma jeho štěd-
rosti. Fresky byly 
pořízeny v  letech 
1756–58 a byly 
zřejmě posledními 
freskami F. J. Luxe.    

Velmi kvalitní 
zařízení kostela je 
převážně rokokové 
ze třetí čtvrti 18. století. Hlavní oltář je portálová architektura s obrazem sv. Mi-
kuláše a se sochami sv. Václava, sv. Floriána a andělů. V bocích vítězného oblou-
ku jsou další dva oltáře, sv. Vavřince a oltář Panny Marie. Všechny tři oltáře vy-
tvořil Karel Legát v roce 1762. Výzdoba byla dokončena Františkem Kopeckým 
v roce 1767 a kazatelnou, dílem Josefa Enderse z roku 1771. Varhany s krásnou 
rokokovou skříní opět zhotovil Karel Legát, mimochodem zeť F. J. Luxe. V před-
síni kostela je pozoruhodná barokní skupina Ukřižování Ježíše Krista, která byla 
původně v kostele na Křížovém Vrchu u Chotěšova.    

Kostel sv. Mikuláše v Plzni byl postaven v roku 1406 v místě zvaném Mitrvald. 
Jeho stavebníkem byl malíř Vít. Zdá se, že se jednalo o zvětšení původní kaple 
z poloviny 14. století, která je při severní straně kněžiště a je dnes zasvěcena 
sv. Anně. Kostel byl zřejmě poničen v husitských válkách a dlouho nebyl opra-
ven. Svědčí o tom množství naškrábaných nápisů v bezprizorní stavbě z doby 
po polovině 16. století, které byly objeveny při nedávném restaurátorském prů-
zkumu. V roce 1599 bylo hřebínkovou klenbou sklenuto kněžiště i kaple, loď 
zůstala plochostropá s dřevěným trámovým stropem. Na klenbě kněžiště jsou 
restaurované malby z této přestavby. Investorem opravy byla známá mecenáš-
ka plzeňských kostelů Anna Haufová, jejíž znak byl namalován na klenbu.

V letech 1739 až 44 byl kostel rozšířen o severní boční loď, a tak se stal dvou-
lodním. Tehdy byl vstup opatřen barokním portálem od Štěpána Šiffra, který 
nese v nadpražní nice sochu sv. Mikuláše. Vývoj kostela byl ukončen celkovou 
opravou a dostavbou pseudogotické sakristie na konci 19. století. 

Vnitřní inventář patří mezi nejzajímavější v Plzni. Hlavní oltář je ranně barokní 
z roku 1642, na který patří gotická socha sv. Mikuláše, dnes uschovaná v depo-
zitáři. Vedle vítězného oblouku byly umístěny dva rozvilinové oltáře, jež zdobilo 
14 soch českých patronů a 14 soch tzv. Pomocníků. Zloději je někdy v 70. letech 
20. století velmi poškodili a odcizili 6 soch. Restaurované oltáře můžete vidět 
v Muzeu církevního umění Plzeňské diecéze ve františkánském klášteře v Plzni.

Jan Soukup

Plzeň
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Naše církev, diecéze, farnosti, věřící, všichni se vydáváme na společnou cestu, 
abychom zakusili synodalitu, našli své místo ve společenství církve. Tedy aby-
chom se aktivně podíleli na jejím životě a usilovali o naplnění poslání církve, jak 
nás k tomu vybízí papež František a naši biskupové. V Praze na KTF UK proběhla 
v říjnu konference s mnoha podnětnými přednáškami a vstupy, které si můžete 
vyhledat. Např. P. Josef Prokeš mluvil na téma Srovnání Božího lidu a cesty syno-
dy a Izraele na cestě z Egypta. Utkvěla mi v mysli ta část, kdy pojednává o tom, 
co ohrožovalo Izraelity a co je uzdravovalo. Ohrožením je reptání, lži a nostalgie, 
myšlenky na to, co už nemohu mít. To zažívali Izraelité a důvěrně to známe i 
my. Jaký je na to lék? Ten, který už máme – voda ze skály pro Izraelity, křest pro 
nás, Boží slovo, kterým Mojžíš posiloval lid, Boží slovo, kde stále Bůh promlou-
vá: Neboj se, jsem s  tebou, jsem tu pro tebe. Mana, kterou každý den sbírali, 
eucharistie, která se nabízí, každý den a znovu. A připomínat si velké věci, které 
Hospodin učinil. Jen pár myšlenek a jak bohatý pokrm pro duši a světlo na naší 
společné cestě v církvi. Můžeme se těšit z příslibu Boží přízně a milosti a věřit, 
že synodu zakusíme.

Nepřehlédněte informace z Karmelitánského knihkupectví
Otevírací doba 
Pondělí, středa, čtvrtek: 9:00–17:00
Úterý, pátek: 8:00–16:00

Nabídka novinek a zajímavých knih
Víra, naděje, láska, aneb Co vyznávat, jak se modlit a jak prokazovat lásku, Tomáš Machula

Cílem této knihy je malé zamyšlení nad trojicí činností věřit, modlit se a milovat, 
jak nás tomu učí Ježíš Kristus a jak nás k nim vede ve své církvi. Není proti jídlu, 
ani proti rozumnému lidskému ponoru do vlastního nitra, ani proti lásce muže 
a ženy. Tato kniha je o něčem jiném, co dává těmto věcem a vůbec celému po-
zemskému životu skutečný smysl. Začíná se vírou, protože na té vše stojí jako 
na základu, a končí se láskou, protože ta dává v poslední instanci všemu smysl. 
Apoštol nás učí, že ta jediná nezanikne a přetrvá (1Kor 13,8). Víra bude předsta-
vena pomocí několika vyznání víry, naděje modlitbou Páně a láska tradičním 
katalogem skutků milosrdenství.

Být učedníky: Ježíšova škola života, Christoph Schönborn
Kniha vídeňského kardinála je pozvánkou k prohloubené křesťanské víry. Co 

znamená být Kristovým učedníkem? Je učedník něco víc než „běžný“ věřící? 
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Jsou evangelijní nároky závazné pro všechny, nebo jen pro úzkou skupinu vy-
volených? Schönborn ukazuje, že klíčové je vstoupit do vztahu s Ježíšem a do 
jeho pomyslné školy, která prostupuje celým životem. Takové následování Kris-
ta nevede k pocitu výlučnosti, ale k hlubšímu prožívání toho, co on sám nabízí 
a k čemu nás zve. Moudrá, laskavá, a přitom pronikavá kniha povzbudí všechny, 
kteří chtějí vzít svou víru vážně a chtějí ji opřít o skutečnou skálu evangelia.

Nejen pro mladistvé
Svatý Martin, Petr Jankovec

Velkolepý okamžik. Když kamarád napíše příběh a on se dostane na pult na-
šeho obchodu jako kniha SVATÝ MARTIN. Příběh, který autor Petr Jankovec vy-
práví ústy chlapce, muže, důstojníka, poustevníka a nakonec i biskupa, svatého 
Martina. Martin provází čtenáře svým dobrodružným životem, klade zajímavé 
otázky, zve k modlitbě a k zamyšlení nad nekonečnou Boží dobrotou a láskou. 
Příjemnou atmosféru knihy dokreslují půvabné ilustrace Markéty Štefkové. 
Krásná kniha do rodin i užitečný pomocník pro katechety.

 
V Karmelitánském knihkupectví je možné zakoupit i oblíbené kalendáře 2022 

s církevním a občanským kalendáriem. V nabídce jsou Malá poselství Vojtěcha 
Kodeta, Dědictví otců, Poutní místa, Slovo na cestu a další podoby stojacích ka-
lendářů. V nabídce je také malý diář 2022, Cyrilometodějský kalendář, Liturgic-
ký a Evangelium na každý den 2022. Kalendáře můžete objednávat na adrese: 
plzen@kna.cz nebo na t. č. 602 506 287. Těšíme se na Vás a doufáme, že zůstanou 
obchody nadále pro zákazníky otevřeny. 

Pozvání do farnosti
V neděli 28. 11. se vypravíme s kalendáři a novinkami na adventní prodej na 

faru do Klatov. V  čase od 9:00 do 15:00 můžete vybírat a nakupovat z  široké 
nabídky novinek i adventního a vánočního zboží nejen z Karmelitánského knih-
kupectví. Těšíme se, že nepřijdou striktní omezení a že se potkáme s dychtivými 
farníky, kteří nebudou vědět, co dřív koupit.  
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Do tohoto zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Václav Beneš, Jana Lazarová, 
Soňa Pikrtová, Jan Soukup, Jiří Strašek, Josef Švéda a farnost PLzeň-Bory.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do zpravodaje, 
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou (nám. Republiky 35, 
Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší Jana Lazarová, redaktorka.

Z diáře emeritního biskupa Františka

1. 11. 13:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, mše k 28. výročí 
  založení DCHP
2. 11. 10:00 Plzeň, setkání s klienty Domova sv. Aloise
4. 11. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše svatá pro seniory
9. 11. 13:30 Blovice, návštěva domova seniorů
10. 11. 15:00 K. Vary-Stará Role, návštěva klientů stacionáře
11. 11. 15:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, mše svatá pro 
  seniory
18. 11. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše svatá pro seniory
25. 11.  Plzeň, přednáška na konferenci ZČU
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Z diáře biskupa Tomáše
1. 11.  13:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, mše sv. k výročí 
  založení Diecézní charity Plzeň
2. 11. 18:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, Svíce pro naše 
  zemřelé
3. 11 18:00 Klatovy, katakomby, mše sv.
6. 11. 9:00 Plzeň-Litice, setkání koordinátorů synodálního 
  procesu z farností
 16:00 Praha, Ječná, Ekumenická bohoslužba k 100+1 
  letům Evangelické církve metodistické v ČR
7. – 14. 11. Řím, návštěva Ad Limina
15. 11. 18:00 Plzeň, Diecézní pastorační rada
18. 11. 18:00 Plzeň, Ekonomická rada diecéze
19. – 20. 11. Plzeň, Log In – diecézní setkání mládeže 
  s biskupem
24. 11. 17:00 Plzeň, nám. Republiky, Červená středa
25. – 26. 11. Roupov, výjezdní zasedání vikářů


